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a r m a n m e l i . i r »آرمان ملی« از توانایی های زنان برای حضور در 
مدارج بالای مدیریتی گزارش می کند

ریاست جمهوری زنان و موانع پیش رو 
  زهرا شجاعی: باید سد ورود زنان به 

 انتخابات ریاست جمهوری، شکسته شود
گفت و گــــو

سیدجلال ساداتیان در گفت و گو با »آرمان ملی«:
 مسائل منطقه هم جزو مذاكرات وین 

هست؛ توان دفاعي، نه

آرمان ملی- هر چند عده ای با تکیه با قانون 
اساسی و تفسیر مطلوب خود از کلمه رجل سیاسی 
از حضور زنان در انتخابات جلوگیری می کنند اما اگر 
به این نکته باور داشته باشیم که زنان توانایی حضور 
و فعالیت در همه عرصه ها را هم پای مردان دارند  
و می توانند شایستگی های خود را نشان دهند آن 
زمان است که با تعبیر درست از رجل سیاسی امکان 
حضور در انتخابات ریاست جمهوری فراهم می شود. 
کاندیداتوری مرحومه اعظم طالقانی در 2 دوره از 
انتخابات ریاست جمهوری نشان از این داشت که 
زنان نیز می توانند در این عرصه حضور یابند و نباید 
آنها را از این حق محروم کرد؛ حقی که شاید برخی 
مسئولان بر زبان جاری کنند اما در مقام عمل آن را 

اجرا نمی کنند. 
  ظرفیت های بالای زنان 

زنان به عنوان قشری که نیمی از جامعه را 
تشکیل می دهند در 4 دهه گذشته پس از انقلاب 
توانسته اند توانایی های خود را به خوبی نشان 
دهند و در عرصه های مختلف هم پای مردان به 
فعالیت های مختلف بپردازند. هر چند هنوز برخی 
نظرات بسته پیرامون اینکه زنان باید صرفا در خانه 
بمانند و در فعالیت های اجتماعی و سیاسی مشارکت 
نداشته باشند، وجود دارد و برخی جریانات نیز آن را 
نمایندگی می کنند. اما امروز قاطبه جامعه به این 
درک رسیده که نمی توان زنان را از حقوق حقه خود 
در ساحت های مختلف سیاسی، اجتماعی ، آموزشی، 
ورزشی و ... محروم ساخت. از همین رو است که طی 
سال های اخیر شاهد درخشش بانوان در عرصه های 
بین المللی بوده ایم و در عرصه   های مدیریتی نیز 
رشد و پیشرفت چشمگیر زنان را به عینه دیده ایم. از 
مدیر کلی برخی از وزارتخانه ها و استانداری ها گرفته تا 
نمایندگی مجلس و معاونت رئیس جمهور تلاش هایی 
بوده  که زنان در سال های اخیر از خود نشان داده اند 
تا بگویند ظرفیتی کمتر از مردان در عرصه های 
مدیریتی و اجرایی ندارند  و اگر نگاه جنسیتی از 
این حوزه برداشته شود شاید زنان عملکرد بهتری از 
مردان در برخی عرصه ها داشته باشند.  هر چند در 
دوره ای نیز شاهد وزیر زن بوده ایم اما در دوره های 
بعدی با فشارهای وارده تداوم نیافته است. در این 
راستا بسیار مطرح می شود زنان که قابلیت های 
مختلف مدیریتی و اجرایی بالایی دارند چرا نباید 
بتوانند در انتخابات ریاست جمهوری کاندیدا شوند و 
پستی مثل ریاست جمهوری را تجربه کنند. در حالی 
که در کشورهای مختلف این مساله امری عادی تلقی 
می شود. اما در کشورمان به خاطر برخی قرائت ها 
حضور زنان در برخی پست ها با مقاومت هایی روبه رو 
می شود. به خصوص اینکه مخالفان نیز هر زمان 
صحبت از ریاست جمهوری زنان به میدان آمده 
بحث کهنه رجل سیاسی را مطرح کرده اند  و با قرائت 
خود خواسته از آن، پای زنان را از حضور در انتخابات 
ریاست جمهوری بریده اند. در حالی که بالاخره باید 
این حق برای زنان نیز پدید آید و آنها بتوانند با مردان 

به رقابت بپردازند.
  موضع زنان در برنامه های کاندیداها

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص آخرین 
فعالیت های مجمع زنان اصلاح طلب، اظهار کرد: 
مجمع زنان اصلاح طلب به عنوان یکی از احزاب 
جبهه اصلاحات به تناسب فضای سیاسی کشور، 
که فعالیت دوران انتخابات را اقتضا می کند، جلسات 
خود را افزایش داده است و موضوع انتخابات یکی از 
دستور جلسات ثابت مجمع طی یک ماه اخیر بوده 
است. زهرا شجاعی گفت: علاوه بر این مجمع در 
رابطه با انتخابات ریاست جمهوری که ما معتقدیم 
باید سد ورود زنان به انتخابات ریاست جمهوری، 
شکسته شود و ما در مرحله ثبت نام باقی نمانیم، 
یکی از موضوعات مورد بررسی است که درباره آن 
بحث و گفت وگو انجام شده و گام هایی که ما را به 
نقطه نهایی می رساند،  بررسی شده و موارد قانونی 
مانند تفسیر اصل ۱۱۵قانون اساسی یا افکار عمومی 
و شناسایی نیروها نیز مورد بحث و گفت و گو قرار 
گرفته است اما تاکنون به کاندیدای اجماعی درباره 
زنان نرسیده ایم گرچه می دانیم موانع دیگری غیر 
از شناسایی کاندیدا وجود دارد. دبیر کل مجمع 
زنان اصلاح طلب درخصوص انتخابات شوراها نیز 
بیان کرد: درباره انتخابات شوراها نیز مجمع زنان 
اصلاح طلب کمیته ویژه  ای را تشکیل داده تا با حضور 
اعضای مجمع، که عضو شورا هستند و برخی دیگر از 
صاحب نظران در حوزه های انتخاباتی شوراها، ثبت نام 
خانم ها را در این زمینه رصد کنند. شجاعی بیان کرد: 
مجمع زنان اصلاح طلب در چارچوب فعالیت های 
ائتلاف احزاب زنان اصلاح طلب )صدف( برخی از این 
موضوعات را مورد بررسی قرار داده است و تلاش ما بر 
این است که از کاندیداهای ریاست جمهوری بخواهیم 
موضع خود را در ارتباط با بحث زنان در برنامه های 
آتی خود مطرح کنند و تأکید ما بر انتخاب معاون 
اولی از بین  خانم ها و بهره مندی از نیروی مدیریتی 
زنان در سطوح بالا و استانداری ها و معاونت های 

ریاست جمهوری است.
  انتخاب زن، یک فرآیند تدریجی

 دبیر کل مجمع زنان اصلاح طلب عنوان کرد: 
ما به تأیید صلاحیت بانوان توسط شورای نگهبان 
خوش بین نیستیم اما معتقدیم عدم خوش بینی ما 
نباید مانع از فعالیت مان شود. انتخاب یک زن به 
عنوان رئیس جمهور یک فرآیند تدریجی است که 
نیازمند برداشتن گام های مصمم و با برنامه طی 
زمانی طولانی است. بنابراین اولین گام که ثبت نام 
است توسط مرحومه خانم طالقانی برداشته و این سد 
شکسته شده است. وی اظهار کرد: گام دوم، تفسیر 
رسمی شورای نگهبان از کلمه رجال است. گرچه 
برخی از صاحب نظران حقوقی از جمله خانم جنیدی 
معتقدند نیاز به تفسیر ندارد و طبق استنادات حقوقی 
گفتند که انتخاب این کلمه به دلیل حذف شرط 
ذکوریت بوده است. بنابراین ذکر کلمه رجال به دلیل 
گسترش دایره انتخاب اشخاص بوده است. شجاعی 
تصریح کرد: حضور زنان در این مرحله و بررسی 
صلاحیت زنان در شورای نگهبان باید به عنوان 

مطالبه ای عمومی مطرح شود. 

آرمان ملی- حمید شجاعــــــی: انتخابات 
ریاست جمهوری پیش رو است و جریان های سیاسی 
نیز در فاصله کمتر از دو ماه تا رسیدن به 28 خرداد 
۱400 برنامه های خود را جهت حضور موثر و پر قدرت 
در راستای کسب پیروزی به کار می بندند تا در نهایت 
بتوانند به مدت 4 سال کلیددار پاستور شوند. در این 
میان اصلاح طلبان به دنبال آن هستند که در مدت 
کوتاه باقی مانده فضای جامعه را برای همراهی با خود 
در جهت مشارکت در انتخابات مساعد کنند تا با ارائه 
برنامه های انتخاباتی و حضور در رقابت ها بتوانند، نظر 
مساعد مردم جلب کنند. هر چند اصلاح طلبان از طرفی 
هم به دنبال کاندیدای اجماعی خود می گردند و احزاب 
نیز در این راستا در حال معرفی کاندیدای مدنظر 
خود به جبهه اصلاح طلبان هستند. حسین مرعشی، 
سخنگوی حزب کارگزاران در این خصوص می گوید: 
»ما با 4 کاندیدا پیشنهاد خود را به جبهه اصلاحات 
ارائه می کنیم و اسامی را در دقیقه ۹0 رو می کنیم، چون 
شاید در زمان ثبت نام، یکی از دوستان ما ثبت نام کند و 

از شگفتی های انتخابات باشد.«
 از همراه کردن مردم تا کاندیدای موج ساز

انتخابات  تا  اصلاح طلبان در فرصت کمی که 
ریاست جمهوری در خردادماه دارند، درصددند تمامی 
تلاش و ظرفیت خود را به کار گیرند تا شاید بتوانند این 
انتخابات را با موفقیت پشت سر گذاشته و فاتح پاستور 
لقب بگیرند. این در حالی است که بسیاری از فعالان 
اصلاح طلب شرایط را آنقدرها هم برای کنشگری فراهم 
و مناسب نمی بینند، به خصوص اینکه جامعه نیز نگاه 
چندان مثبت و مشتاقی به اصلاح طلبان و نهاد انتخابات 

ندارد. مساله ای که ماه هاست به یکی از مهمترین 
دغدغه های اصلاح طلبان بدل شده است. اهمیت حضور 
مردم در انتخابات برای اصلاح طلبان از آن جهت است 
که آنها بر خلاف جریان مقابل، که چندان تمایلی به 
مشارکت حداکثری ندارند و با توجه به برخی روندها در 
مشارکت پایین مردم نیز به موفقیت می رسند، بالعکس 
خود را با مردم و مشارکت شان تعریف می کنند و به 
شرط حضور مردم در انتخابات  و حمایت از آنها است 
که اصلاح طلبان می توانند به موفقیت و پیروزی در 
انتخابات امیدوار باشند. از همین رو است که بسیاری از 
اصلاح طلبان بر لزوم گفت و گوی صادقانه با مردم و اقناع 
افکار عمومی تاکید می کنند. نکته دیگر نحوه حضور 
اصلاح طلبان در فرآیند انتخابات است. طی ماه های 
گذشته بسیاری از چهره های اصلاح طلب بارها نسبت 
به حضور اصلاح طلبانه در انتخابات ریاست جمهوری 
تاکید داشته اند؛ اما پرسش اینجا است که ظرفیت 
اصلاح طلبان به جهت دارا بودن کاندیداهای اصلاح طلب 
موج ساز، شناخته شده و رای آوری، که بتوانند از فیلتر 
شورای نگهبان بگذرند، چگونه است؟ اساسا قرار است 
روی چهره های امتحان پس داده ای چون محمدرضا 
عارف، سرمایه گذاری شود یا قرار است با چهره هایی 
محبوب همچون سید محمد خاتمی یا محمد جواد 
ظریف وارد عرصه انتخابات شوند؟ شاید هم بنا است 
اصلاح طلبان در دقیقه ۹0 چهره ای ناشناخته را که 
شگفتی ساز انتخابات شود، رو کنند و با همراه کردن 
مردم، انتخابات را به نفع خود رقم زنند. آنچه مسلم 
است اصلاح طلبان دوماهه سختی را پیش رو دارند و 
اگر موفقیت و پیروزی می خواهند باید هزینه آن را 

نیز بپردازند.
  اصلاحات با یک کاندیدا وارد می شود

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با رویکرد 
اصلاح طلبان در انتخابات پیش رو اظهار داشت: 
اصلاحات کاندیداهای متعددی دارد که از هفته 
آینده بحث و بررسی در مورد آنها در جبهه اصلاحات 
شروع می شود و نهایتا با یک کاندیدا وارد انتخابات 
می شویم. برنا نوشت، حسین مرعشی در رابطه با 
پیش بینی فضای انتخابات ۱400 با توجه به جو 
امروز جامعه گفت: مردم تحت تاثیر عوامل متعددی 
نسبت به انتخابات کمی دلسرد هستند و این مشکل 
اصلاح طلبان نیست. اصلاح طلبان به سهم خود تلاش 
می کنند فضای ناامیدی و یأس را به امید تبدیل کنند و 
این فقط مشکل ما نیست و مشکل کل کشور است که 
تحت تاثیر عوامل متعددی که در جای خود قابل بحث 
است؛ از جمله فشارهای اقتصادی سنگین سه سال 
اخیر و مجموعه مسائل، مردم را در رای خود دچار تردید 
کرده است. در این راستا همه سیاسیون و شخصیت ها 
و دست اندرکاران امر سیاست در ایران باید کمک کنند 
مردم، متوجه اهمیت نقش خود در انتخابات باشند و 
ما هم به سهم خود تلاش خواهیم کرد. عضو شورای 
مرکزی حزب کارگزاران سازندگی با بیان اینکه برخی 
با تصور کاندیداتوری ظریف به او حمله می کنند، تاکید 
کرد: ظریف در فضای سیاسی ایران طرفدارانی جدی 
دارد ولی آمدنش با تصمیم خودش است. حمله به 
ظریف و چنین شخصیت هایی چیز جدیدی نیست. ما 
در شرایط سیاسی ای هستیم که شاهد تکامل یافتگی و 
رشد سیاسی نیستیم.  وی ادامه داد: ما برای حضور مردم 

در انتخابات و پای صندوق های رای کارهایی را که نباید 
می کردیم، کرده ایم و بسیار دیر هنگام است اگر الان 
بخواهیم کاری کنیم. زمان را از دست داده ایم و امروز 
باید به مشارکتی کم تن بدهیم درحالی که 4 سال وقت 
داشتیم و باید با مردم به درستی رفتار می کردیم، باید با 
مردم همراهی و همدردی می کردیم و نکردیم. مرعشی 
در رابطه با تصمیمات اخیر حزب کارگزاران برای حضور 
در انتخابات عنوان کرد: ما با 4 کاندیدا پیشنهاد خود را 
به جبهه اصلاحات ارائه می کنیم و اسامی را در دقیقه 
۹0 رو می کنیم؛ چون شاید در زمان ثبت نام، یکی از 
دوستان ما ثبت نام کند و از شگفتی های انتخابات باشد.
 گدایی قدرت اصلاح طلبان را به جایی نمی رساند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص انتخابات 
پیش رو اظهار داشت: حتی اگر کاندیدای اصلاح طلبان 
برنده انتخابات نشود به معنای شکست نیست؛ بلکه 
به معنی شروع کار با یک رویکرد دقیق تر، موثرتر و 
حضوری بهتر است و اینکه باید اشکالات کار رفع شود. 
جماران نوشت، محمد نعیمی پور گفت: مشکلی که 
اصلاح طلبان دارند این است که برخلاف انتخابات 
قبلی دیگر نمی توانند موج گسترده ای فراهم کنند و 
آن موج را به سمتی هدایت کنند که بتواند تعیین کننده 
نهایی باشد. وی ادامه داد: امروز هم معتقدم با توجه 
به فراز و نشیب هایی که سیاست و حکومت داشته و 
خصوصا بحث هایی که در منطقه وجود دارد، شرایط 
طوری است که ما می توانیم انتظار یک اتفاق خارق العاده 
را داشته باشیم. اما هدف و نیت ما در هر صورت باید این 
باشد که در انتخابات شرکت کنیم. عضو حزب اتحاد 
ملت افزود: معتقدم حضور در قدرت وقتی میسر می شود 
که قدرتی وجود داشته باشد. یعنی اگر جریان موسوم 
به اصلاح طلب قدرت لازم را داشته باشد زمینه نیز برای 
حضورش حتی در سخت ترین شرایط فراهم می شود. 
اگر اصلاح طلبان با توان و قدرت کافی جلو بیایند، 
هرقدر هم که حکومت به مسئولیت های خود عمل 
نکند و موجبات تضییع حقوق دیگران را فراهم آورد اما 
وقتی قدرتی وجود دارد، مجبور است آن را به رسمیت 
بشناسد. وی عنوان کرد: اصلاح طلبی برای کشور 
ضروری است؛ اما معنای آن، این نیست که فقط در عرصه 
سیاسی می توان اصلاح طلبی را دنبال کرد. یا چنین 
نیست که فقط با شعار دموکراسی می توان به اصلاحات 
رسید. نعیمی پور اظهار کرد: از این رو، بازسازی شرایط 
برای کسب قدرت بیشتر وظیفه اصلاح طلبان است. تا 
زمانی که اصلاح طلبان قدرت را گدایی کنند، به جایی 
نمی رسند. باید در دایره قدرت نقشی ایفا کنند تا بتوانند 
به اندازه همان نقش سیاست ها و برنامه های خود را دنبال 
کنند. وی تصریح کرد: آقای خاتمی سرمایه بسیار بزرگی 
برای کشور و اصلاح طلبان است. از این رو، خیلی باید به 
چنین اشخاصی که اخلاق، منش، نگاه ملی و احساس 

مسئولیت دینی دارند، توجه شود.

مدیر عامل بنیاد باران خاطرنشان کرد: آقای تاجزاده مجرم 
امنیتی نبوده؛ بلکه اتهام سیاسی داشته و زندانی سیاسی 
بوده است؛ تاجزاده نه دزدی کرده و نه مشکل امنیتی داشته 
که بگوییم باید حتما رد صلاحیت شود. جواد امام اظهار کرد: 
آقای تاجزاده به راحتی اعلام کرده چنین اراده ای دارد، اما در 
عین حال گفته هنوز به جمع بندی نهایی نرسیده است. اینکه 
برخی بگویند تاجزاده منتظر است تا شورای نگهبان ایشان 
را رد کند و حجتی برای تحریم انتخابات ریاست جمهوری 
داشته باشند، حرف بی ربطی است. ایشان فعال سیاسی و 
منتقد وضع موجود است و علنا نیز تمام نظرات و نقدها را 
می گوید و اقدامات خوب حاکمیتی را احترام و حمایت و 
بقیه موارد را نیز به صراحت اعلام می کند؛ شاید برخی این 
صراحت لهجه را برنمی تابند. اگر انتخابات آزاد می خواهیم، 
مردم باید تشخیص دهند که آقای تاجزاده صلاحیت دارد 
سکان ریاست جمهوری را در دست بگیرد یا خیر. در خیلی از 
کشورهای دنیا افراد از درون زندان برای حضور در رقابت های 

انتخاباتی ثبت نام می کنند. 

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: اصولگرایان اگر همچون 
صداوسیما علیه مذاکرات وارد عمل شوند، نتیجه اش این 
خواهد بود که مردم، حس ترس و وحشتی که نسبت به 
معیشت شان دارند را به آنها نسبت می دهند و این برای آنها 
به بحران بدل خواهد شد. محمدعلی ابطحی تصریح کرد: 
حضور آقای تاجزاده را در انتخابات ریاست جمهوری بسیار 
مثبت می دانم و باید از ایشان تقدیر کرد که در این شرایط 
کاندیدای ریاست جمهوری شده است. ای کاش مشکلی 
در راه رقابت برای ایشان به وجود نیاید و شورای نگهبان و 
نهادهای و نظارتی مانعی نباشند. حضور شخصی مثل تاجزاده 
می تواند انتخابات را جدی کند. معتقدم آقای تاجزاده می تواند 
به پدیده انتخابات کمک کند و مشارکت را بالا ببرد. مصطفی 
تاجزاده که در درون جبهه اصلاح طلبان است، سقف مطالبات 
را مطرح می کند و در مقابلش کسانی هستند که کف مطالبات 
را مطرح می کنند؛ معتقدم این بهترین شرایط است که مردم 
بین سقف و کف، بخشی از آن را که می خواهند نماینده داشته 

باشد، انتخاب کنند.

عضو شورای مرکزی کارگزاران درباره جلسه دیدار 
با رئیس جمهور گفت: روحانی امیدواری جدی برای 
تولید واکسن ایرانی داشت. محمد عطریانفر تصریح 
کرد: تاکید روحانی بر این بود که اگر از من به عنوان 
رئیس جمهور سوال شود که توفیقات دولت اول یا دوم 
شما در کدام دولت بیشتر است با توجه به محدودیت ها 
و فشارهای سنگینی که در دولت دوم داشتیم، عملکرد 
دولت دوم از دولت اول اگر بیشتر نبوده کمتر هم نبوده 
و توانستیم بر مشکلات فائق بیاییم. نکته بعدی درباره 
مذاکرات برجام بود و ادامه مذاکرات و تحریم ها که باید 
مرتفع شود. بیان رئیس جمهور این بود که ما در این دوره 
از گفت وگوها دستمان پرتر است و با اقتدار بیشتری 
گفت وگو می کنیم. رئیس جمهور چشم انداز را خیلی 
امیدوار کننده تلقی می کرد و احساسی که به جلسه 
منتقل کرد این بود که ما تا این سه ماه که پیش رو داریم، 
می توانیم هم بر مشکل کرونا و هم بر بحث مذاکرات 

فائق بیاییم. 

 حضور تاجزاده
  در انتخابات

را مثبت می دانم

 می توانیم 
بر مشکلات فائق آییم

 برخی صراحت لهجه 
را برنمی تابند

گـــــــزارش

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: 
آنچه تا امروز تمام کشورهای طرف 
برجام بر آن باور دارند این است که 
در کل از پیشرفت احیای برجام در 
شرکای  میان  رایزنی ها  چارچوب 
فعلی توافق و نمایندگان آمریکا راضی هستند. همچنین 
درباره تجدید نظر در برجام در مذاکرات وین گفت و گویی 
انجام نمی شود و این مساله تصدیق می کند که توافق 
هسته ای نمی تواند جایگزینی داشته باشد. در دو هفته 
اخیر، مذاکرات کمیسیون مشترک برجام در راستای 
احیای توافق هسته ای از طریق بازگشت دوجانبه تهران-

واشنگتن به پایبندی کامل به توافق هسته ای در وین 
جریان داشته است. مشارکت کنندگان در این مذاکرات، 
کیفیت روند آن را به طور کلی سازنده و جامع تلقی 
کرده اند اما معتقدند با وجود پیشرفت هایی که حاصل 
شده، هنوز فعالیت مشترک بیشتری از سوی اعضای 
کمیسیون مشترک و آمریکا برای تحقق احیای توافق 
لازم است. با وجود حضور آمریکا در وین در طول مذاکرات 
کمیسیون مشترک برجام، مذاکرات مستقیمی تاکنون 
میان ایران و آمریکا انجام نشده است و گفت و گوها از 
طریق ۱+4 به آمریکا منتقل می شود. پس از دوهفته جلسه 
فشرده، کارگروه های کمیسیون مشترک برجام در حال 
بررسی راهکارهای موجود برای لغو تحریم های آمریکا و 
بازگردانی اقدامات جبرانی ایران به حالت قبل در راستای 
بازگشت دوجانبه به توافق هسته ای و احیای آن هستند؛ 
نشست هایی که سوالات زیادی را در ذهن تداعی می کند و 
آینده آن همچنان مورد بحث و تبادل نظر است. در راستای 
بررسی این مساله »آرمان ملی« گفت و گویی با سیدجلال 
ساداتیان، سفیر پیشین ایران در بریتانیا داشته است که 

در ادامه می خوانید.
 تعلل های ابتدایی دولت بایدن در راستای 

احیای برجام به چه علت بوده است؟
روند کلی سیاست خارجی ایران از زمانی که بایدن حتی 
به کاخ سفید راه پیدا نکرده بود، مثبت ارزیابی می شد. 
یکی از دلایل آن، این بود که به صراحت خروج از برجام 
را تقبیح  کرده و عنوان می کردند خواستار بازگشت به این 
توافق هستند. این را مکررا به صورت رسمی اعلام کردند 
و تنها حرف یک مقام سیاسی در آمریکا نبود؛ بلکه روی 
این مورد اتفاق نظر داشتند. انتخاب تیمی که با جان کری 
نیز در حوزه برجام کار می کردند این امر را به واقعیت 
نزدیک تر کرد. نکته قابل توجه این است که بایدن با وارد 
شدن به کاخ سفید دست به تعلل در حوزه برجام زد. علت 
تعلل ها مخالفت شخص نتانیاهو و لابی های صهیونیستی 
و عربی بود که زمانی که در کنار مخالفت های طرفداران 
ترامپ و جمهوری خواهان قرار می گرفت، کار را برای بایدن 
سخت می کرد. بارها نیز به بایدن نامه نوشته شد که نباید 
تحریم ها را لغو کند. از سوی دیگر نیز در داخل ایران نیز 
کارشکنی وجود داشت و به هر شکل ممکن پیام می دادند 
که دولت روحانی مستعجل است و آمریکا نباید با این 
دولت گفت و گو کند. در راستای همین کارشکنی ها نیز به 
وزیرخارجه و رئیس جمهوری کشورمان حمله شد. تمامی 
این موارد تیم بایدن را در یک حالت تعلیق نگه داشت که 
این حالت آنها را مجبور کرد که عنوان کنند ایران باید ابتدا 
به تعهدات خود عمل کند. طبیعتا نیز ایران پاسخ داد که 
ابتدا آن کسی که خارج شده است باید به برجام بازگردد 
و تحریم ها را لغو کند. پس از آن اختلافات بر سر لغو 
مرحله ای و لغو یک باره تحریم ها به وجود آمد، که امروز در 
خصوص آن در وین گفت و گو صورت می گیرد. باید توجه 

داشت که فضا متفاوت شده و احیای برجام نزدیک است.
با  ایران  بین مذاکرات منطقه ای  ارتباطی   

مذاکرات وین وجود دارد؟
 در این میان لابی هایی شکل گرفت، قطر، عراق و 
عمان به میدان آمدند تا رفع تنش کنند که در این میان 
تلاش های عراق به سمت مذاکره ایران و عربستان سوق 
پیدا کرد. در ابتدا این دیدار تکذیب و سپس اذعان شد که 
ارتباطاتی شکل گرفته است. در نهایت این باور به وجود 
آمد که باید گفت و گو کرد و رهبری نیز اذن داده است که 
گفت و گو شکل گیرد و این گفت و گوها باید با ۱+4 شکل 
گیرد. اتفاق جالبی که در این حین رخ داد سفر رابرت مالی 
به وین و حضور در جلسه جانبی بود. جالب این است که 
نماینده آمریکا به این جلسات نمی توانست وارد شود و 
باید منتظر گفت و گوها می ماند. این روند تمایل طرفین 
را برای اینکه توافق حاصل شود، نشان داد. مشخصا تیم 
بایدن منتظر آمدن دولت بعدی ایران نیست و هر دو طرف 
می خواهند هر چه سریع تر توافق صورت گیرد. بحث در 
خصوص توان نظامی ایران از دور گفت و گوهای وین حذف 
شده است اما در خصوص مسائل منطقه ای مذاکرات وجود 
دارد و به همین علت به موازات وین دیداری در منطقه میان 
ایران و عربستان شکل گرفت. باید توجه کرد که مسائل 
فنی برای لغو تحریم ها و اجرای تعهدات از سوی ایران امروز 

در حال بحث است. 
نیز ممکن است درخواست های  ایران  آیا   

جدیدی از طرف های غربی داشته باشد؟
مساله مکانیسم ماشه همواره مورد اعتراض ایران بوده 
و برای ایران یک تهدید است و ایران می خواهد این مساله 
را حل و فصل کند و نباید به گونه ای باشد که به واسطه 
کوچک ترین اختلافی ایران را به واسطه وجود مکانیسم 
ماشه تهدید کرد. سه تیم کارشناسی متفاوت در وین 
در حال گفت و گو هستند. اظهارات نشان می دهد روند 
مذاکرات مثبت است و گفت و گو برای توافق در خصوص 
گفت و گوهای آینده نیست؛ بلکه گفت و گو در راستای 
رسیدن به نتیجه است. یک ماه دیگر فرصت وجود دارد 
و احتمالا تا آن تاریخ جمع بندی صورت می گیرد و شاهد 
خواهیم بود تا قبل از 3 خرداد احتمالا وزرای خارجه 
بیانیه ای را قرائت کنند. جزئیات در آن برهه زمانی 
مشخص خواهد شد. روسیه و چین نیز در این عرصه به 
علت اینکه می خواهند تنش ها کاهش یابد، به مذاکرات 

سرعت داده اند.

 تیم بایدن منتظر دولت آینده نیست
  گفت و گوهای وین برای حصول نتیجه است و نه مذاکرات آتی

آرمان ملی- محمدهادی علیمردانی: احساس امنیت در محیط 
جامعه یکی از بخش های مهم امنیت به شمار می آید که در حال حاضر اما  و 
 اگرهای فراوانی در مسیر آن وجود دارد. یکی از این مسائل، مصداق پوشش 
شهروندان است که در حال حاضر مورد توجه تعدادی از نامزدهای انتخاباتی 
قرار گرفته است. ماده 638 قانون مجازات اسلامی حجاب برای بانوان را 
به صورت یک اجبار مطرح کرده اما برخی نامزدهای انتخابات بر این باور 
هستند که پوشش در کشور امری اختیاری است. باید دید آیا این اظهارات 
با نزدیک شدن به فضای انتخابات نسبت دارد و فردای ریاست جمهوری باید 
در انتظار مواضع دیگری از این افراد بود یا بخشی از سیاستمداران به نتایج 

جدیدی درباره این قانون رسیده اند.
  امنیت اجتماعی

»امنیت« یا »احساس امنیت« یکی از کلیدواژه های پرتکرار این 
سال ها است. اطمینان مردم کشور از ثبات همه شرایط لازم برای 
زندگی در رفاه، می تواند آرامشی را فراهم کند که شهروندان در سایه 
آن از گزندها به دور باشند. جنگ امنیت جانی مردم را با مخاطره مواجه 
خواهد کرد و نیروهای نظامی هر کشور برای دفاع از این امنیت در همه 
جا از آن حمایت می کنند. با این حال مفهوم امنیت بسیار گسترده تر از 
امنیت جانی مردم است. امنیت اقتصادی، غذایی، علمی، زیست محیطی 
و اجتماعی، بخشی از انواع امنیت هستند. یکی از ساحات تقریبا مغفول 
امنیت در جامعه ما، امنیت اجتماعی  است. مفهوم امنیت اجتماعی ناظر 
بر تدارک سلامت افراد جامعه در مقابل اقدامات خشونت آمیز و رفع 
دغدغه های ذهنی )احساس عدم امنیت( شهروندان است. تصور کنید، 
زنی به عنوان شهروند ایران، در بدو خروج از منزل با مزاحمان خیابانی، 
لباس شخصی ها و گشت ارشاد مواجه شود. بر این اساس استرس و فشار 
روانی وارد شده بر فرد، احساس عدم امنیت را خلق و امنیت اجتماعی را 

از شهروندان سلب می کند.

  موارد غیر شفاف قانونی
مطابق ماده 638 قانون مجازات اسلامی »هر کس علنا در انظار و اماکن 
عمومی و معابر تظاهر به عمل حرامی نماید، علاوه بر کیفر عمل به حبس 
از ۱0 روز تا دو ماه یا تا )۷4(  ضربه شلاق محکوم می گردد و در صورتی که 
مرتکب عملی شود که نفس آن عمل دارای کیفر نمی باشد ولی عفت عمومی 
را جریحه دار نماید فقط به حبس از ۱0 روز تا دو ماه یا تا )۷4( ضربه شلاق 
محکوم خواهد شد. تبصره : زنانی که بدون حجاب شرعی در معابر و انظار 
عمومی ظاهر شوند به حبس از ۱0 روز تا دو ماه و یا از پنجاه هزار تا پانصد 
هزار ریال جزای  نقدی محکوم خواهند شد.« این ماده عموما در رسانه ها 
به قانون حجاب اجباری شناخته می شود. با این حال یکی از مشکلات 
مرسوم قوانین در ایران، در تفسیرپذیر بودن آنان است و در خصوص این 

ماده نیز چنین ایراداتی وارد دانسته می شود. قانون مجازات اسلامی 
منظور از »حجاب اسلامی« را تعریف کرده و از همین رو مشکلاتی 
در مسیر مرحله اجرایی به وجود آمده است. مشخص نبودن حدود 
دقیق پوشش سبب می شود، دست ضابطان و ناظران در برخود 

سلیقه ای باز باشد.
  وقتی حجاب سیاسی می شود

حجاب درست از بدو اجباری شدن در دهه 60 به امری 
سیاسی تبدیل شد و در همان زمان نیز تجمعاتی با تعداد 
هرچند اندک، پیرامون آن شکل گرفت. با این حال شاید 
دهه ۹0 میزبان بیشترین گلایه ها درباره حجاب بود؛ تا جایی 
که نامزدهای احتمالی انتخابات ریاست جمهوری سیزدهم 

نیز درباره آن اعلام موضع کردند. دو روز پیش رستم 
قاسمی، نامزد احتمالی انتخابات ریاست جمهوری در 

گفت وگویی در پاسخ به این پرسش که نظر شما 
درباره حجاب اجباری چیست گفت: »مردم ما قابل 

گفت وگو هستند و بسیاری از مشکلات با گفت وگو قابل حل است.« او در 
ادامه نیز خاطره ای از مواجهه با خانمی در بیمارستان تعریف کرد. حدود 
یک هفته پیش نیز مسعود پزشکیان، دیگر نامزد احتمالی انتخابات، در 
گفت وگویی در پاسخ به سوال خبرنگار درباره وجود حجاب اجباری اظهار 
کرد: »از نظر قانون که داریم، ولی از نظر واقعیت خیلی ها دیگر گوش  
نمی دهند. از نظر علمی و اعتقادی، من معتقدم نباید اجبار کنند، ولی خودم 
با تمام وجود به حجاب و با حجاب بودن معتقدم، ولی اینکه به زور بگوییم 
نتیجه  نمی دهد.« او درباره به رفراندوم گذاشته شدن این موضوع گفت: »این 
موضوع از نظر من رفراندومی نیست. این مسائل مربوط به فرهنگ جامعه 

است و باید آن را با گفت وگو حل کرد؛ نه با دعوا و رفراندوم.«
  انتخابات و پوشش

مساله حجاب شهروندان زن ایران به مرحله ای کشیده شده است که گویا 
همه نامزدهای انتخاباتی باید در کنار مسائلی مانند برجام و برنامه اقتصادی 
درباره آن اظهارنظر کنند. در همین راستا علی مطهری، نامزد احتمالی 
انتخابات ریاست جمهوری که اخیرا سخنان او درباره پوشش زنان حواشی 
بسیاری داشته، در گفت وگویی تصریح کرد: »هر چیز جایی دارد. اینکه 
فردی با ساپورت و بلوز، بیرون بیاید، حجاب اسلامی نیست؛ اما ساپورت با 
مانتو ایرادی ندارد. نمی شود در خیابان فقط با یک ساپورت تردد کرد. این 
سختگیری نیست. من هرگز قائل به سختگیری در حجاب نبوده ام 
اما تا فردی یک کلمه درباره حجاب می گوید، گفته می شود آن 
فرد به سختگیری اعتقاد دارد. وضع حجاب در کل کشور را 
قابل قبول می دانم.« مطهری در ادامه درباره حجاب اجباری 
افزود: »با موضوع جریمه حجاب در خودرو موافق نیستم. 
باید از کنار این موارد بگذرند. هر چه به این مسائل توجه 
کنید، بدتر می شود. ما مشکلی در حجاب نداریم 
و مردم با اراده خود آن را رعایت می کنند. 
الان حجاب تقریبا اختیاری است. اجباری 
آن است که طالبان می گفت اما با بعضی از 
این برخوردها که فردی با حجاب نامناسب 
دستگیر شود، موافق نیستم. باید از کنار این 
موارد گذشت. موارد نادری هست که فرد 
روسری خود را برداشته و باید از کنار این 
مسائل گذشت اما بازداشت و زندان سبب 

بدتر شدن موضوع می شود.«

»آرمان ملی« از چالش در امنیت اجتماعی گزارش می کند:

وقت »انتخابات« ياد »حجاب اختياري« افتاديد؟
  تازه ترین اظهار نظر جنجالی یکی از کاندیداهای احتمالی علی مطهری:حجاب تقریبا 

اختیاری است! 

»آرمان ملی« از نحوه رویکرد اصلاح طلبان
 به انتخابات ریاست جمهوری گزارش می کند

 حضور اصلاح طلبانه 
با چهره  شاخص یا شگفتی ساز؟  

 حسین مرعشی:
کارگزاران شگفتی انتخابات ۱۴۰۰ را دقیقه ۹۰ رو می کنند

 نعیمی پور:
می توانیم انتظار یک اتفاق خارق العاده را داشته باشیم 


